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Аннотация Исследования границ как междисциплинарная область развиваются в России с 1990-х 
гг., но только в последние годы они стали предметом науковедческой рефлексии, 
которая осуществляется в основном в форме частных экспертных оценок. Целью статьи 
является количественный анализ состояния и тенденций динамики российских 
исследований границ на основе библиометрических данных, извлеченных из базы 
публикаций eLIBRARY.RU. Библиометрический анализ позволил выявить периодизацию 
подъемов и спадов в публикационной активности исследователей границ и 
потребителей их продукции, масштабы этой научной области, ее дисциплинарный 
состав и географию, выделить некоторые особенности проблематики российских 
исследований границ и оценить уровень их внутреннего единства. Были подтверждены 
экспертные мнения о высокой фрагментированности отечественных исследований 
границ и слабости тенденций к их теоретической, методологической и концептуальной 
консолидации. Высказано предположение о формировании полиядерной сетевой 
структуры этой научной области, и о том, что ведущую роль в процессах ее постепенной 
интеграции сегодня играют междисциплинарное распространение количественных 
методов и решение синтетических прикладных проблем. 
 

Abstract 

(summary) 

Border studies as interdisciplinary field have been developing in Russia since the 1990s, but 
only in recent years have they become the subject of scientific reflection, which occurs mainly 
in the format of private expert assessments. The purpose of the article is a quantitative 
analysis of the state and trends in the dynamics of Russian border studies based on 
bibliometric data extracted from the eLIBRARY.RU publication database. Bibliometric analysis 
made it possible to identify the periodization of ups and downs in the publication activity of 
border researchers and consumers of their knowledge, the scale of this scientific field, its 
disciplinary composition and geography, to highlight some features of the problems of Russian 
border studies and to assess the level of their internal unity. Expert opinions were confirmed 
about the high fragmentation of domestic border studies and the weak tendencies of their 
theoretical, methodological and conceptual consolidation. It has been suggested that a 
polynuclear network structure of this scientific field is being formed, and that for now the 
leading role in the processes of its gradual integration is played by the transdisciplinary 
dissemination of quantitative methods and the solution of synthetic applied problems. 
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